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DOK. NR. 19/00980-4 

REF. LELI 

REFERAT 

MØDE I RÅDET FOR MENNESKERETTIGHEDER, 
8. MAJ 2019 KL. 13:00-16:00 
NORDSKOV: WILDERS PLADS 8K, 1403 KØBENHAVN K 

  
PUNKT EMNE, FORMÅL ANSVARLIG, DEADLINE 
1.  Status på Danmarks arbejde i FN’s Menneskerettighedsråd 

Bilag: Ingen. 
 
Rådet for Menneskerettigheder havde inviteret chefkonsulent 
Lene Schumacher fra kontoret for 
folkeret og menneskerettigheder, Udenrigsministeriet, til at 
give en orienterende status om Danmarks arbejde i FN’s 
Menneskerettighedsråd. 
 
Drøftelse: Punktet blev udskudt til et senere rådsmøde som 
følge af valgets udskrivelse, idet det følger af fast praksis, at 
embedsværket i valgperioden ikke deltager i drøftelser 
vedrørende emner af politisk karakter. 
 
Tomas Kønigsfeldt fra Udenrigsministeriet deltog i rådsmødet 
og omdelte en oversigt over Danmarks samlede prioriteter ift. 
FN’s Menneskerettighedsråd.  

 

2.  Godkendelse af dagsorden 
Bilag: Dagsorden for rådsmøde den 8. maj 2019. 
 
Beslutning: Dagsordenen blev godkendt. 

 

3.  Godkendelse af referat 
Bilag: 3.1 Referat af rådsmøde den 21. februar 2019. 
 
Beslutning: Referatet blev godkendt. 

 

4.  Præsentation og drøftelse af instituttets årsberetning 
Bilag: 4.1. Beretning til Folketinget 2019. 
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PUNKT EMNE, FORMÅL ANSVARLIG, DEADLINE 
Vicedirektør Louise Holck gav en kort gennemgang af Institut 
for Menneskerettigheders beretning 2019, der blev 
præsenteret for Folketinget den 10. april 2019. Louise Holck 
gennemgik de vigtigste pointer fra beretningen samt gengav 
beretningens overordnede status på 
menneskerettighedssituationen i Danmark. Hun fortalte, at 
instituttet har benyttet lejligheden til at udtrykke bekymring 
over, at opbakningen til menneskerettighederne i nogle 
sammenhænge ses at vakle, og at  minde om, at vi ikke bør 
tage menneskerettighederne for givet. 
 
Direktør Jonas Christoffersen præsenterede herefter den årlige 
rapport for instituttets internationale arbejde.  
 
Drøftelse: Rådets formand takkede for en god gennemgang og 
inviterede til spørgsmål og kommentarer fra rådet.  
 
Rådet drøftede hovedpointerne fra de to rapporter. I denne 
forbindelse blev det foreslået, at årsberetningen fremover i 
videre udstrækning beskriver de aktiviteter, instituttet har 
gennemført i året løb. Direktionen tog forslaget til efterretning.  
 
Der blev desuden stillet spørgsmål til den økonomiske 
fremstilling i årsberetning.  Jonas Christoffersen gennemgik 
regnskabstallene i årsrapporten og forklarede, at der har været 
et ønsket om at oparbejde en egenkapital for at kunne stå 
imod perioder, hvor de projektfinansierede aktiviteter ikke er 
på samme niveau som i dag.  

5.  Orientering fra ad hoc-udvalget herunder drøftelse af 
”Opbakning til menneskerettighederne - det videre arbejde” 
Bilag: 5.1. Indstillinger fra ad hoc-udvalget. 
 
Ad hoc-udvalget, som udover formand Søren Laursen (LGBT 
Danmark) består af Lis Ehmer Olesen (Oasis), Leif Hermann 
(Retspolitisk Forening), Inge Marie Nielsen (Børnesagens 
Fællesråd) og Susanne Langer (Kvinderådet), præsenterede 
ved Søren Laursen de endelige anbefalinger og afslutningen af 
udvalgets arbejde. 
 
Drøftelse: Rådsmedlemmerne drøftede indstillingerne fra ad 
hoc-udvalget. Det blev i den forbindelse bl.a. af Poul Ipsen, 
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PUNKT EMNE, FORMÅL ANSVARLIG, DEADLINE 
Danske Seniorer, fremsat ønske om, at lovens beskrivelse af 
rådets formål indarbejdes i bilagets indledning.  Formanden 
tilsluttede sig dette forslag, idet han dog bemærkede, at 
tanken blot havde været at lave et bilag til rådsmødet og ikke 
et egentligt bindende dokument.  
 
Herefter gennemgik formanden ad hoc-udvalgets anbefalinger 
punkt for punkt. 
 

1. Møderne 
Beslutning: rådet følger indstillingen om, at møderne 
afholdes skiftevis kl. 13 og kl. 15, samt at emner 
behandles først på mødet og orienteringer sidst. 
 

2. Interaktionen med baglandet 
Beslutning: rådet følger indstillingen om, at rådet 
orienteres om det kommende tema for rådsmødet, når 
dette er fastlagt. Ligeså følger rådet indstillingen om,at 
bilag fremadrettet udsendes både som separate filer og 
som en samlet fil.  
 

3. Aktiviteter 
- Erfaringsudveksling og læring:  
Drøftelse: Formanden præsenterede forslaget om, at 
rådet foranstalter interne temabaserede høringer efter 
behov. Jonas Christoffersen nævnte i denne 
forbindelse, at instituttet er i gang med at afsøge 
muligheden for, at dette arbejde kan understøttes af 
software fra Microsoft Teams. Rådet gav udtryk for, at 
hvis de temabaserede nedsatte udvalgt skal fungere, 
skal der være én, der påtager sig facilitatorrollen fra 
udvalg til udvalg.  
 
Beslutning: Formanden kvitterede for de forskellige 
input og noterede sig, at der ikke er modstand mod at 
afprøve denne arbejdsmodel. 
 
- Udadrettede aktiviteter:  
Drøftelse: Formanden fremsatte to forslag hhv. enten 
at nedlægge prisen for menneskerettigheder eller at 
ændre praksis for, hvordan vinderen af prisen findes. 
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PUNKT EMNE, FORMÅL ANSVARLIG, DEADLINE 
Rådet fremsatte ønske om en tredje indstilling – at 
bibeholde praksis som den er nu.  
 
Beslutning: Rådet besluttede, at den eksisterende 
praksis for menneskerettighedsprisen fastholdes. 
 
- Kommunikations med bestyrelsen: 
Drøftelse: Formanden præsenterede forslaget om, at 
rådet tager en direkte dialog med bestyrelse en gang 
om året på baggrund af udgivelsen af instituttets 
beretning. Der blev blandt rådsmedlemmerne udtrykt 
ønske om, at dialogen mellem bestyrelse og råd bliver 
koordineret med en oftere frekvens end en årlig dialog, 
f.eks. som fast dagsordenspunkt på bestyrelses- og 
rådsmøderne. Jonas Christoffersen svarede hertil, at en 
del af arbejdet med interaktion mellem rådet og 
bestyrelsen allerede eksisterer f.eks. ved at 
bestyrelsesmedlemmer deltager i rådsmøderne, og ved 
at direktionen fungerer som kommunikerende led 
mellem de to instanser. Jonas Christoffersen foreslog at 
dette arbejde tydeliggøres.  
 
Beslutning: Rådet følger indstillingen om, at rådet har 
en drøftelse med bestyrelse på det førstkommende 
rådsmøde efter beretningens udgivelse. Hertil blev det 
tilføjet, at foruden et årligt fast dialogpunkt med 
bestyrelsen kan rådet vælge efter behov at sætte dialog 
med bestyrelsen på dagsordenen.  
 

4. Rådets identitet 
Beslutning: Rådet følger indstillingen om at lade 
kommunikationsudvalget overveje, hvordan man kan 
skabe gennemsigtighed og forståelse for rådets 
arbejde. Hertil blev det tilføjet, at 
kommunikationsudvalget arbejder videre med rådets 
identitet ud fra et oplæg fra instituttets 
kommunikationschef.  
 

5. Ad hoc-udvalget 
Beslutning: Rådet følger indstillingen om at ad hoc-
udvalget nedlægges  
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6.  Beretninger 

Bilag: Ingen. 
 

- Søren Laursen, rådsformand: Formanden havde ikke 
noget at bemærke 
 

- Andreas Kamm og Asim Latif, medlemmer af 
bestyrelsen: Bestyrelsesmedlem Andreas Kamm 
orienterede om, at der har været en interessant 
diskussion om Rasmus Paludan blandt bestyrelsens 
medlemmer. Bestyrelsesmedlem Asim Latif tilføjede, at 
bestyrelsen har haft en omfattende diskussion om 
instituttets linje, hvor begrebet pragmatisme, og 
hvordan dette bliver udmøntet, er blevet diskuteret. 
 

- Direktørens beretning: Direktør Joans Christoffersen 
orienterede om, at instituttets direktion netop nu 
arbejder med deres personaleledelse og instituttets 
fremadrettede strategiske arbejde. Jonas Christoffersen 
orientererede endvidere om, hvordan instituttet har 
valgt at tilgå sagen om Ramus Paludan og ytringsfrihed. 
Instituttet har i denne forbindelse udarbejdet to 
faktaark: 

▪ Ytrings- og forsamlingsfrihed 
▪ Forbud mod racistiske ytringer.  

 
Begge faktaark kan findes på instituttets hjemmeside:  
https://menneskeret.dk/udgivelser 
 
 
Drøftelse: Formanden takkede for en god gennemgang 
og opfordrede til kommentarer og spørgsmål til 
instituttets håndtering af sagen. Rådet anerkendte 
vigtigheden af denne debat, men understregede 
samtidig kompleksiteten af problemstillingen. 
 

- Rådets stående udvalg 
o UPR-udvalg: intet at bemærke 
o Kommunikationsudvalg: udvalget orienterede 

om, at rådet arrangerer debatten ’Jagten på 
Menneskerettigheder’ på Folkemødet fredag 

 

https://menneskeret.dk/udgivelser
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den 14. juni kl. 16.30. Efterfølgende vil der være 
en reception for rådet medlemmer.  
Kommunikationsudvalget opfordrede rådets 
medlemmer til at deltage i begge dele.  
En invitation vil blive udsendt snarest. 

7.  Eventuelt 
Formanden bemærkede, at der skal udpeges et af nyt medlem 
priskomitéen til Menneskerettighedsprisen. Udpegningen skal 
ske inden afholdelse af næstkommende rådsmøde, hvorfor 
sagen vil blive behandlet skriftligt af rådet.  

 

8.  Kommende møder 
- 4. september kl. 15-18 
- 12. november kl. 13-16 
- Menneskerettighedsprisen 2019 (december) 

 

 


